



United Nations  
Educational, Scientific and  
Cultural Organization

Organisation  
des Nations Unies  
pour l'éducation,  
la science et la culture



**2009 UNESCO-MADANJEET SINGH Prize**  
*for the Promotion of Tolerance and Non-Violence*

**Prix UNESCO-MADANJEET SINGH**  
*pour la promotion de la tolérance et de la non-violence, 2009*

## **Irina Bokova**

*Director-General of the United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization*

requests the pleasure of your company at the award ceremony for the

***2009 UNESCO-Madanjeet Singh Prize for the Promotion of Tolerance and Non-Violence***

**on Monday, 16 November 2009, at 4 p.m.**



---

### ***Laureates***

Mr François Houtart, Belgium

Mr Abdul Sattar Edhi, Pakistan

---

### ***Honourable Mentions***

The St. Petersburg  
Government Programme on Tolerance,  
Russian Federation

The International Slavery Museum in  
Liverpool, United Kingdom of Great  
Britain and Northern Ireland

UNESCO House  
Room I  
125, avenue de Suffren, Paris 7<sup>e</sup>  
Metro: Ségur, Cambronne

*This invitation for two persons, within the limit of  
place, will be requested at the entrance*

For more information:  
<http://www.unesco.org/shs/prizes>

R.S.V.P.  
Tel.: + 33 1 45 68 40 87  
Fax: + 33 1 45 68 57 26  
E-mail: [u.leopold@unesco.org](mailto:u.leopold@unesco.org)

## **Irina Bokova**

*Directrice générale de l'Organisation des Nations Unies pour l'éducation, la science et la culture*

vous prie d'assister à la cérémonie de remise du

***Prix UNESCO-Madanjeet Singh pour la promotion de la tolérance et de la non-violence, 2009***

**le lundi 16 novembre 2009, à 16 heures**

### ***Lauréats***

---

Monsieur François Houtart, Belgique

Monsieur Abdul Sattar Edhi, Pakistan

### ***Mentions d'honneur :***

---

Programme Tolérance  
de la ville de Saint-Petersbourg,  
Fédération de Russie

Le Musée international de l'esclavage  
à Liverpool, Royaume-Uni de Grande  
Bretagne et d'Irlande du Nord



Maison de l'UNESCO  
Salle I  
125, avenue de Suffren, Paris 7<sup>e</sup>  
Métro: Ségur, Cambronne

*Cette invitation, valable pour deux personnes dans la limite des  
places disponibles, sera demandée à l'entrée*

Pour plus d'information :  
<http://www.unesco.org/shs/prizes>

R.S.V.P  
Tél. : + 33 1 45 68 40 87  
Fax : + 33 1 45 68 57 26  
E-mail: [u.leopold@unesco.org](mailto:u.leopold@unesco.org)

Dedicated to advancing the spirit of tolerance in the arts, education, culture, science and communication, the **UNESCO-MADANJEET SINGH PRIZE FOR THE PROMOTION OF TOLERANCE AND NON-VIOLENCE** is awarded every two years to individuals or institutions for outstanding contributions to the promotion of tolerance and non-violence.

The UNESCO-Madanjeet Singh Prize was created in 1995 on the occasion of the 125th anniversary of the birth of the Mahatma Gandhi, thanks to the generosity of the Indian writer and diplomat Madanjeet Singh, who is also a UNESCO Goodwill Ambassador. It honours his lifelong commitment to the cause of peace, tolerance and non-violence. The prize is awarded on 16 November, International Day for Tolerance and the anniversary of the foundation of UNESCO. The value of the Prize is US \$100,000. Funds donated by the South Asia Foundation (SAF), established by Mr Madanjeet Singh.

The 2009 UNESCO-Madanjeet Singh Prize for the Promotion of Tolerance and Non-Violence, following the decision of the Director-General and the unanimous recommendation of the International Jury, is awarded to two laureates:

**François Houtart (Belgium)** for his life-long commitment to world peace, intercultural dialogue, human rights and the promotion of tolerance, and in recognition of his outstanding efforts to advance the cause of social justice in the world.

**Abdul Sattar Edhi (Pakistan)** for his life-long efforts to ameliorate the conditions of the most disadvantaged groups in Pakistan and South Asia, and to promote the ideals of human dignity, human rights, mutual respect and tolerance.

Honorary Mentions are awarded to:

**The St. Petersburg Government Programme on Tolerance (Russian Federation)** for its constructive efforts to inculcate mutual respect and tolerance in a multi-cultural and multi-ethnic society and to prevent and eradicate all forms of discrimination.

**The International Slavery Museum in Liverpool (United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland)** for its efforts to commemorate the lives and deaths of millions of enslaved Africans, and for its work to fight against legacies of slavery such as racism, discrimination, inequalities, injustice and exploitation, as well as against contemporary forms of slavery.

**LE PRIX UNESCO-MADANJEET SINGH POUR LA PROMOTION DE LA TOLÉRANCE ET DE LA NON-VIOLENCE**, décerné tous les deux ans à des personnalités ou à des institutions qui contribuent de manière exceptionnelle à la promotion de la tolérance et de la non-violence, vise à favoriser l'esprit de tolérance dans les domaines de l'art, l'éducation, la culture, la science et la communication.

Le Prix UNESCO-Madanjeet Singh a été créé en 1995 pour marquer le 125<sup>e</sup> anniversaire de la naissance du Mahatma Gandhi. Il a été établi grâce à la générosité de l'écrivain et diplomate indien Madanjeet Singh, qui est également Ambassadeur de bonne volonté de l'UNESCO. Le Prix rend hommage à son grand dévouement pour la paix et la tolérance. Le prix est décerné le 16 novembre, à l'occasion de la Journée internationale de la tolérance et de l'anniversaire de la fondation de l'UNESCO. La valeur du Prix est de 100.000 dollars des États-Unis. Les fonds sont versés par la Fondation d'Asie du sud (South Asia Foundation), établie par M. Madanjeet Singh.

Suite à la décision du Directeur général de l'UNESCO et de la recommandation unanime du jury international, le Prix UNESCO-Madanjeet Singh, 2009 pour la promotion de la tolérance et de la non-violence est décerné aux deux lauréats suivants :

**François Houtart (Belgique)** pour son engagement en faveur de la paix mondiale, du dialogue interculturel, des droits de l'homme et de la promotion de la tolérance, et en reconnaissance de ses efforts exceptionnels pour promouvoir la justice sociale aux quatre coins du monde.

**Abdul Sattar Edhi (Pakistan)** pour les efforts déployés tout au long de sa vie afin d'améliorer les conditions de vie des plus défavorisés au Pakistan et en Asie du Sud et de promouvoir les idéaux de la dignité humaine, des droits de l'homme, du respect mutuel et de la tolérance.

Une mention d'honneur est également attribuée aux institutions suivantes :

**Le Programme Tolérance de la ville de Saint-Petersbourg (Fédération de Russie)**, pour ses efforts constructifs de diffusion du respect mutuel et de la tolérance dans une société multiculturelle et multiethnique, ainsi que pour ses actions de prévention et d'éradication de toutes formes de discrimination.

**Le Musée international de l'esclavage à Liverpool (Royaume-Uni de Grande Bretagne et d'Irlande du Nord)**, pour son action de commémoration de la vie et de la mort de millions d'esclaves africains et pour sa lutte contre toute sorte de dérivés provenant de l'esclavage tels que le racisme, la discrimination, les inégalités, l'injustice, l'exploitation et toutes formes contemporaines d'esclavage.